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 دستکاری در آمارها
 گناه کبیره است

رهبــر معظم انقلاب اســلامی، »آمــار و اطلاعات 
دقیق، متمرکز و علمی« را پایه اصلی در تصمیم گیری 
کارآمد برای کشور خواندند و با تأکید بر اهمیت طرح 
سرشــماری عمومی، خطاب به مردم خاطرنشــان 
کردند: همه مــردم عزیز باید به طــور جدی در این 

طرح مهم مشارکت کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای پیش از ظهر روز سه شنبه 
در دیدار مســئولان ستاد سرشماری عمومی نفوس 
و مسکن، اعضای شورای عالی آمار کشور و مدیران 
مرکز آمار ایران، آمار را ضرورتی قطعی و اصلی برای 
برنامه ریزی در خصوص منابــع و نیازهای متنوع و 
گسترده کشور دانستند و افزودند: در آمارها هم باید 
وضعیت موجود تبیین شــود و هــم »روند تغییرات« 
شناسایی شود تا در روزگار کنونی که سرعت تغییرات 
در آن بســیار زیاد است، مســئولان و تصمیم گیران 

کشور در اثر تغییر روندها غافلگیر نشوند.
ایشــان با اشــاره به اهمیت دقت و صحــت آمارها، 
و ضربه ســنگینی که آمــار غلط به کشــور می زند، 
افزودند: متأسفانه کشــور از لحاظ آمارگیری عقب 
اســت و حتی برخی مســئولان از حقایق و آمارهای 

واقعی در بعضی بخشها مطلع نیستند.
رهبر انقلاب اســلامی به عنوان نمونــه به اهمیت 
آمــار در اقتصاد دانش بنیان اشــاره کردند و گفتند: 
اقتصاد دانش بنیان که راه پیشــرفت کشــور است، 
متکی به »عنصر انسانیِ با سواد و مبتکر« است و باید 
مشخص شود که در هر یک از شاخه های اقتصادی 
و فنی چه تعدادی از جوانان و نیروهای با استعداد و 
دارای ابتــکار و انگیزه وجود دارند. حضرت آیت الله 
خامنه ای همچنیــن به نقش تعیین کننــده آمار در 
اقتصاد مقاومتی اشــاره کردند و افزودند: راه علاج 
حقیقیِ مشــکلات کشــور، اقتصاد مقاومتی است 
و اگــر تمام راه هــای دنیا هم به روی ما باز شــود اما 
اقتصاد کشــور درون زا نباشد، در نهایت این معادله، 
معادله ای شکست خورده است. ایشان خاطرنشان 
کردنــد: لازمه تحقق اقتصاد مقاومتی، وجود آمار و 
اطلاعات دقیق از وضعیت تولید داخل و بنگاه های 
تولیدی و نیازهای آنهاســت.»ارائه ی بهنگامِ آمار به 
مســئولان و تصمیم گیران کشور و سازندگان افکار 
و گفتمانهای عمومــی«، نکته دیگری بود که رهبر 

انقلاب اسلامی بر آن تأکید کردند.
ایشان با اشاره به مســئله »پیریِ جمعیت و استمرار 
نادرســت سیاســتهای کاهش جمیعت« افزودند: 
رشد جمعیت ۴ درصدی در ســالهای دهه ۶۰، نیاز 
به علاج داشــت که علاج آن، همان سیاســتهای 
کاهش جمعیت بود اما تداوم این سیاســت ها باید با 
ارائه آمار بهنگام توســط مسئولان در وقت معینی، 
متوقف یا کُند می شد، زیرا مشکل پیریِ جمعیت یکی 
از مشــکلات بدون علاج اســت و امروز کشورهای 

پیشرفته نیز راه حلی برای آن ندارند.
حضرت آیت اللــه خامنه ای در ادامــه، اختلاف در 
آمارهــای مراکز آماری را »بلایــی بزرگ« خواندند و 
افزودند: گاهــی مراکز مختلــف در خصوص نرخ 
بیــکاری یــا نرخ تورم و رشــد اقتصــادی، آمارهای 
متفاوتی بیان می کنند که این مســئله موجب ایجاد 

بی اعتمادی در مردم می شود.
رهبر انقلاب اسلامی با اشــاره به نادرست خواندن 
برخی آمارهای دولتهای قبلی توسط دولتهای بعدی، 
افزودند: باید منشأ این دوگانگی ها مشخص شود، 
یعنــی یــا در آن دوره در بیان آمارها اشــکالی وجود 
داشته است یا در دوره ی پس از آن؛ و در هر صورت، 
دســتکاری در آمارها که در معــرض قضاوت مردم 

فهیم نیز قرار دارد، گناهی کبیره است.

از تریبون نماز جمعه انتظار انصاف داریم
رسانه ها و نمازجمعه جای بحث درباره موضوع تخصصی FATF نیست

محمدباقــر نوبخــت صبح امروز در نشســت خبری هفتگی خود به ســوالات 
خبرنگاران درمورد چرایی هجمه وســیع علیه دولت از تریبون های نماز جمعه 
و انتقادها از FATF گفت: محل جمع بندی این مباحث در رسانه ها و فضای 
مجازی نیســت زیرا این مباحث بسیار تخصصی است. همانطور که ما انتظار 
داریم تریبون نماز جمعه اخلاق، تقوا، دین و سیاســت را تبلیغ کند و به همان 
میــزان هم نهادهادی تخصصــی نظام باید وظایف خــود را انجام دهند. این 
موضوع در شورای عالی امنیت ملی مطرح شده و من از جمع بندی آن خبردار 
هســتم و دبیر شــورای عالی امنیت ملی هم این جمع بندی را اطلاع رســانی 

می کند. ما معتقدیم مردم هم باید از این موضوع مطلع باشند.

انتظار انصاف و مروت از تریبون نماز جمعه داریم
سخنگوی دولت در پاسخ به سئوالی درباره چرایی هجمه های وسیع به دولت 
گاهی از اقدامات دولت را  در تریبون های نماز جمعه گفت: شــاید نتوان عدم آ
مبنای برخی اظهارات نامتناســب در تریبون های نماز جمعه بدانیم. چون در 
شــهریورماه، تعداد زیادی از وزرا در شهرستانها و استان های مختلف حضور 
داشتند و از تریبون های مختلف نماز جمعه هم خدمات دولت به مردم بیان شد.
نوبخت افزود: مقام معظم رهبری نیز در نشســت اخیر با دولت، بیان فرمودند 
که خدمات باید به مردم اطلاع رســانی شود. در هفته اول شهریورماه، فرصت 
برای تماس با ائمه محترم جمعه وجود داشــت. به نظر می رســد عامل اصلی 
گاهی نباشد، هر چند اطلاع رسانی باید به صورت مستمر به  اظهارات اخیر، ناآ
جامعه و ائمه محترم جمعه انجام گیرد ولی انتظار داریم از پدران و برادرانی که در 
تریبون های نماز جمعه سخن می گویند، با مروت و انصاف درباره خدمات نظام 
جمهوری اسلامی ایران و دولت سخنان خود را بیان کنند. هر چیزی که نیاز به 
تذکر و گوشزد است، دولت با فروتنی گوش می کند ولی در برخی موارد، انتظار 

داریم پایبندی به مروت و انصاف را در تریبون های نماز جمعه شاهد باشیم.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه تا به حال ابهامات و اتهامات فراوانی نســبت به 
FATF مطرح شــده که مسئولان دولتی هم پاسخگوی آن ها بوده اند اظهار 
کرد: محل جمع بندی این مباحث در رسانه ها و فضای مجازی نیست زیرا این 
مباحث بسیار تخصصی است. همانطور که ما انتظار داریم تریبون نماز جمعه 
اخــلاق، تقوا، دین و سیاســت را تبلیغ کند و به همان میــزان هم نهادهادی 
تخصصی نظام باید وظایف خود را انجام دهند. این موضوع در شــورای عالی 
امنیت ملی مطرح شــده و من از جمع بندی آن خبردار هســتم و دبیر شورای 
عالی امنیت ملی هم این جمع بندی را اطلاع رسانی می کند. ما معتقدیم مردم 

هم باید از این موضوع مطلع باشند.

نوبخت با طرح این پرسش که چرا فضایی ایجاد شده که مطالبی در رسانه های 
داخلی گفته می شود تا رسانه های دشمن از آن سوءاستفاده کنند تصریح کرد: 
جای این مباحث در شــورای امنیت ملی است. من تاکید می کنم هیچ کدام از 
اقدامات دولت یازدهم نه تنها نسبت به منافع ملی بی توجه نیست بلکه در این 

زمینه دقت لازم را دارد.

هیچ قراردادی را که منافع ملی را تامین نکند امضا نمی کنیم
ســخنگوی دولت با اشــاره به اینکه هرگاه FATF به اجازه مجدد قانونی نیاز 
داشــته باشد ما قبول داریم که باید آن مجوز کسب شود تاکید کرد: البته هیچ 
وقت سخنگوی شــورای نگهبان به صراحت به این مساله نپرداخته است. ما 
در دولت پاســخ های روشنی به ابهامات مطرح شــده به FATF داده ایم، اما 
هنــوز هم مثل قراردادهای نفتی، ابهام ایجاد می کند در حالی که جواب های 
ما صریح و قانونی اســت اما فردی با عنوان حقوقدان می آورند که می گوید به 
نظــر من این مســاله ابهام دارد ما باید چه کنیم که ابهامات رفع شــود؟ ما این 
اطمینــان را می دهیــم که زیر هیچ قراردادی را که منافع ملی کشــور را تامین 

نکند امضا نمی کنیم.
نوبخت همچنین تاکید کرد: دولت قطعا هیچ یک از تحریم هایی را که بدخواهان 
ایران ایجاد کرده اند به رسمیت نمی شمارد، تحریم هسته ای و غیرهسته ای مورد 
تایید ما نیست و ما آن را به هیچ وجه در کشور اجرا نمی کنیم، اما اشخاص حقیقی 
و غیر حقیقی که در زمینه غیرهسته ای تحریم هستند اگر بخواهند LC باز کنند 
طرف خارجی آن را قبول نمی کند. سخنگوی دولت در پاسخ به این پرسش که آیا 
شما با FATF به تعریف مشترکی از گروه های تروریستی رسیده اید گفت: از سوی 
مقامات ایرانی به صراحت اعلام شده که ما آن توصیه هایی را خواهیم پذیرفت 
که در چارچوب قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران باشد. قانون اساسی ما 
هم صراحت دارد که ما ضمن مبارزه با تروریســم، نسبت به نهضت های آزادی 
بخش موضع حمایت گرانه ای خواهیم داشت و ما هم در چارچوب قانون اساسی 
خود عمل می کنیم. ما در گذشته در لیست سیاه بودیم اما اکنون در حالت تعلیق 
قرار گرفته ایم و در این زمینه یک ســال فرصت داریم و تاکید می کنیم بسیاری 

از این نگرانی های داخلی، اجرایی نمی شود.

نیازی به تغییر در کابینه نیست
نوبخت در پاسخ به این پرسش که آیا آلمان برای سفر رئیس جمهور کشورمان 
به آن کشور شرطی گذاشته است گفت: آلمان و هیچ کشوری در منزلتی نیست 
که برای ایران تعیین تکلیف کند. این بحث اساسا قابل تایید نیست هیچ کشوری 

نمی تواند برای ما شرط تعیین کند. اگر برای ما این سفر قطعی شود حتما اطلاع 
رســانی می شود شاید مقاماتی از آلمان هم برای مهر ماه به ایران بیایند. روابط 
ما با آلمان مثبت و مطلوب است و طرفین به منافع یکدیگر احترام می گذارند.
نوبخت در پاسخ به سوالی درباره تغییر کابینه نیز خاطر نشان کرد: مطالبات ملی 
از دولت برخورداری از خدماتی با کیفیت تر و گسترده تر است که همه تلاش ما 
هم در این زمینه اســت ممکن است برخی جریان های سیاسی هم مطالباتی 
در مورد تغییر کابینه داشته باشند که با توجه به زمان کوتاه باقی مانده به پایان 

سال شاید دیگر نیازی به این تغییرات در این کابینه نباشد.
نوبخت همچنین درباره رســیدگی به پرونده املاک نجومی در ســتاد مبارزه با 
مفاسد اقتصادی اظهار کرد: تا آنجا که من در جلسات ستاده بوده ام این موضوع 
در آن جا مطرح نشده است که اگر مطرح شود حتما اطلاع رسانی می کنیم.

وی در پاســخ به این پرســش که موضع شما نســبت به فیلتر برخی سایت ها و 
خبرگزاری هــا در ارتباط با املاک نجومی چیســت؟ اظهار کرد: دولت ترجیح 
می دهد این مســائل را به ملت زیرک و فهیم ایران واگذار کند. امیدواریم جمع 

بندی به گونه ای باشد که منافع ملی کشور تامین شود.
سخنگوی دولت در ادامه در پاسخ به پرسش خبرنگاری در خصوص محکومیت 

ایران در دادگاه کرسنت گفت: من این مساله را از شما می شنوم.

۲ میلیارد تومان از حقوق های غیرمتعارف برگشت داده شد
سخنگوی دولت درباره اخباری که اخیرا در خصوص برخوردهای بین نیروهای 
مســلح ایران و برخی کشورهای خارجی در خلیج فارس مطرح شده، گفت: به 
نظر می رسد این بحثها درباره برخورد نظامی در خلیج فارس، فضاسازی است. 
مرزداران غیور ما همیشــه درباره برخورد با هر متجــاوزی آماده اند. این نقطه 
قوت کشور اســت که نیروهای هوشمند، با اعتقاد و آماده ای را در همه حدود 
و مرزهای کشور داریم. ســخنگوی دولت در ادامه نشست خبری خود درباره 
قرارداد با ایرباس گفت: این قرارداد، بیع شــرط اســت، یعنی ایرباس تعدادی 
از هواپیماهای خود را مشــروط به فعالیــت در خطوط هوایی و پرداخت هزینه 
خرید آنها از طریــق ایجاد کارکرد به ایران واگذار می کند. مصوبه این موضوع 
در شــورای اقتصاد تصویب شــده و وزارت راه و شهرسازی از اختیارات قانونی 

برای خرید ۱۱۱ دستگاه ایرباس برخوردار است.
نوبخت با اشــاره به اینکه بیش از دو میلیــارد تومان از حقوق های غیرمتعارف 
پرداخت شــده به مدیران برگشــت داده شــد، گفت: از دســتگاه های نظارتی 
خواهش کردیم ماهانه حقوق مدیران کنترل شود تا اگر یک مورد تخلف نسبت 

به مصوبه مشاهده شد، برخورد صورت گیرد.

برخیسرمایهگذاریخارجیراکفرمیدانند
غلامرضا تاجگردون رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی ر لزوم پیش بینی حداقل ۶۰ تا 7۰ میلیارد دلار سرمایه خارجی در برنامه ششم تاکید کرد و گفت که اگر این را قبول نداریم باید در چهار طرف ایران تابلوی 
ورودممنوع سرمایه را بزنیم. تاجگردون با اشاره به پیش بینی رشد اقتصادی هشت درصدی در برنامه ششم گفت: برای دستیابی به چنین رشدی که به نظرم به دلایل متعدد فعلًا تا حدودی غیرقابل دسترس است، می بایستی الزاماتی 
تعریف کنیم زیرا به صرف نوشــتن هشــت درصد رشــد و نرخ بیکاری یک رقمی آنچه می خواهیم حاصل نخواهد شد. برای این رشد باید اول  از همه منابع تجهیز شود. آوردن حداقل ۶۰-7۰ میلیارد دلار سرمایه خارجی الزام برنامه است 
و ما باید شــرایط را برای هر دولتی که روی کار باشــد فراهم کنیم. وی اضافه کرد: منابع درون کشــورمان اصلًا اجازه چنین رشــدی را بدون ورود سرمایه گزاری خارجی نمی دهد. شرایط کنونی هم نه ازنظر فضا و نه ازنظر قوانین، چنین 
اجازه ای را نمی دهد. وقتی دلواپســان فقط با دادن یک مجوز وام ۵ میلیارد دلاری چنین فریاد وااســلاما ســر می دهند فکر می کنید می شود حرف چند صد میلیارد دلاری را جا انداخت؟ طوری صحبت می کنند که گویی سرمایه گذاری 
خارجی یعنی کفر. البته دیگه کمتر به این حرف ها گوش می دهند ولی کســانی که این حرف ها را می زنند بیکاری جوانان را فقط روی کاغذ می بینند. امیدوارم این الزامات در برنامه ششــم تصویب شــود. اگر قبول نداریم در چهار طرف 

ایران تابلوی ورودممنوع سرمایه را بزنیم ولی به مردم هم بگوییم سطح ما همین است و نمی توانیم برای شما و فرزندانتان کار خاصی کنیم.

سیاسی
سه شنبه ۲3 شهریور ماه 1395

واکنش روز

نامه مرتضوی یعنی قبول ارتکاب قتل عمد
با انتشــار نامه عذرخواهی ســعید مرتضوی درمورد جنایات کهریزک پس از 7 سال، واکنش ها به این نامه ادامه دارد. 
سعید حجاریان نیز در اظهار نظری در این خصوص خواستار رعایت قاعده فقهی »اقرار العقلاء علی انفسهم« در مورد 
ســعید مرتضوی شد. این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نامه  عذرخواهی سعید مرتضوی 
در ارتباط با وقایع بازداشــتگاه کهریزک، اظهار کرد: آقای مرتضوی در این نامه از کشته شــدگان حوادث بازداشتگاه 
کهریزک به عنوان شــهید یاد کرد، نفس اســتفاده از واژه شهید، از ســوی او به منزله اقرارش بر به وقوع پیوستن آن 
جنایت هولناک اســت. حجاریان ادامــه داد: وی در این نامه پنج بندی گفته؛ وقایــع کهریزک حواثی غیر عمد بوده 

است، پس در نهایت او به دست داشتن در این حادثه اقرار کرده  و مقصر محسوب می شود، اما  قبلا اعلام کرده  بود از ماجرای کهریزک خبر نداشته 
است. در هر صورت بر اساس قاعده فقهی »اقرار العقلاء علی انفسهم« ، قاضی می تواند بر پایه  اقرار کردن شخص متهم، برای او حکم صادر کند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: سعید مرتضوی اعتقاد دارد حوادثی که در زمان دادستانی او رخ داده است، غیر عمد بوده؛  پس او حکم قتل 
غیر عمد را باید قبول داشــته باشــد. حجاریان همچنین یادآور شد : اگر از عذرخواهی مرتضوی توبه تعبیر شود، باید از او انتظار اجرای شرایط قبول 
توبه را مطابق آنچه در اسلام آمده است داشته باشیم. وی در ارتباط با ضرورت اجرای شرایط توبه توسط مرتضوی تصریح کرد: او اول باید قول بدهد 
که دیگر آن گناهان را تکرار نکند، دوم باید آن ها را جبران کند .در گام سوم بر اساس شرایط توبه از گناه، هر آنچیزی که از آن فسادها به دست آورده 

را باید پس دهد؛  اگر آدم کشته، قصاص شود، اگر معاونت در قتل داشته حکم بگیرد و غرامت بدهد، به هر حال باید مجازات شود.

پیگیری روز

نامه دیگری برای پیگیری پیامک های تهدیدآمیز ارسال شد
با گذشــت چند ماه از فرستاده شدن پیامک های مشکوک تهدیدآمیز به تعدادی از خبرنگاران و روزنامه نگاران، یکی 
از وکلای مدافع تعدادی از روزنامه نگاران گفت: بازپرس شــعبه دوم دادســرای فرهنگ و رسانه مجددا نامه ای را به 
پیوست نامه قبلی به معاونت داخلی وزارت اطلاعات نوشته و درخواست فوریت برای اعلام نتیجه موضوع پیامک های 
تهدیدآمیز ارسالی به برخی از خبرنگاران کرده است. سارا نجیمی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا با بیان این مطلب گفت: 
در تاریخ ششم مردادماه سال جاری بازپرس شعبه دوم دادسرای فرهنگ و رسانه نامه ای را خطاب به وزارت اطلاعات 
فرســتاد تا این وزارتخانه استعلامات و تحقیقات لازم را راجع به شماره تلفن ها و پیامک های ارسالی انجام دهد. وی 

ادامه داد: بر همین اساس بازپرس مجددا نامه ای را به پیوست نامه قبلی به معاونت داخلی وزارت اطلاعات فرستاد و درخواست فوریت برای اعلام 
نتیجه کرد و قرار اســت تا زمان حصول نتیجه، هر چند وقت یکبار این نامه تجدید شــود. نجیمی گفت: سرپرســت دادسرای فرهنگ و رسانه امروز 
گله داشتند که متاسفانه رسانه های زرد اطلاعات غلطی را ارایه داده اند مبنی بر اینکه این پیامک ها مرتبط با قوه قضاییه بوده است؛ در صورتی که 
از زمانی که این پرونده تشــکیل شده دادسرای فرهنگ و رســانه همکاری خوبی داشته است. آرش کیخسروی یکی دیگر از وکلای مدافع تعدادی 
از روزنامه نگاران ۱۰ مرداد ماه ســال جاری به خبرنگار ایســنا گفته بود: بازپرس شــعبه دوم دادسرای فرهنگ و رســانه نامه ای را به معاونت داخلی 
وزارت اطلاعات نوشته است تا کسانی که پیامک های تهدیدآمیز به برخی خبرنگاران ارسال کرده بودند، شناسایی شوند. وی افزود: شکایت برخی 

خبرنگاران در رابطه با ارسال پیامک های تهدیدآمیز در شعبه دوم بازپرسی دادسرای فرهنگ و رسانه مطرح و در حال رسیدگی است. 


